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K  n  O  W  i  K  A

1. NOWI PODSEKRETARZE STANU W M INISTERSTW IE SPRAW IEDLIW OŚCI

W dniu 6 kw ietn ia 1957 roku P rezes R ady M inistrów  m ianow ał Podsekretarzam i 
S tanu  w  M inisterstw ie Spraw iedliwości: adw okata F ranciszka Sadurskiego, do
tychczasowego S ekretarza Naczelnej Rady Adwokackiej i członka K om itetu Re
dakcyjnego „P alestry“, oraz dra S tan isław a W alczaka, docenta U niw ersytetu 
W rocławskiego i k ierow nika K atedry  teorii państw a i praw a.

Jednocześnie Prezes Rady M inistrów  odwołał ze stanow isk  Podsekretarzy  S tanu 
Zenona K liszkę i Tadeusza Reka. O dw ołanie Zenona K liszki nastąpiło  w  związku 
z  pełnieniem  funkcji W icem arszałka Sejmu.

Nowi Podsekretarze S tanu objęli urzędowanie w  dniu 9 kw ietn ia 1957 roku.

2. PREZYDIUM NRA U M INISTRA SPRAW IEDLIW OŚCI

W dniu 10 kw ietnia 1957 roku P rezydium  Naczelnej R ady Adwokackiej złożyło 
w izytę kurtuazy jną nowem u M inistrow i Sprawiedliwości M arianow i Rybickiemu.

3. TYMCZASOWE ZMIANY W PREZYDIUM NRA

W związku z pow ołaniem  dotychczasowego S ekretarza NRA adw. Franciszka 
Sadurskiego na stanow isko Podsekretarza S tanu  w  M inisterstw ie Sprawiedliwości, 
funkcje  Sekretarza NRA objął tymczasowo adw. W ładysław  Pociej, Rzecznik Dy
scyplinarny NRA.

W ybory nowego sekretarza odbędą się na najbliższym  posiedzeniu plenarnym  
Naczelnej Rady Adwokackiej, k tó re  praw dopodobnie odbędzie się w  końcu m aja br.

4. WALNE ZGROMADZENIA IZB ADWOKACKICH

W okresie: styczeń — marzec br. odbyły się w e wszystkich izbach adw okackich 
doroczne w alne zgromadzenia, na k tó rych  rady  złożyły spraw ozdania z dotychcza
sowej działalności i przedstaw iły program  działania n a  najbliższy rok. Uchwalono 
poza tym  budżet izb na rok 1957 oraz dokonano w yborów  wojewódzkich kom isji 
dyscyplinarnych.

Podkreślić należy, że w  Izbie K rakow skiej i Izbie Poznańskiej w alne zgrom a
dzenia m usiały być zwoływane dw ukrotn ie  ze w zględu n a  b rak  przewidzianego 
regulam inem  quorum . Pociągnęło to oczywiście dla tych  izb zbędne w ydatki.

5. K OM ISJA K SIĘG I PAM IĄTKOW EJ

Kom isja Księgi Pam iątkow ej A dw okatów  przy  R adzie A dw okackiej w  W ar
szaw ie rozpoczęła już pracę nad zbieraniem  m ateriałów  dotyczących działalności 
adw okatury  polsikiej w przeszłości, a zwłaszcza działalności, losów i ofiar adw oka
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tu ry  w  okresie okupacji w okręgu (w granicach z 1.IX.1939 r.) Izby Adwokackiej 
w  W arszawie. P race Kom isji podzielone zostały na poszczególne następujące 
referaty :

1. Działalność zawodowa i sam orządow a — ref. kol. J . Podkomorski,
2. Udział adw okatury  w  ruchu oporu — ref. kol. S. Koziołkiewicz i J. Stop- 

nicki,
3. Udział adw okatów  w  kam panii wrześniowej 1939 r. — ref. kol. L. Cohn 

i J. Podkomorski,
4. Obozy koncentracyjne i w ięzienia — ref. kol. K. Pędowski,
5. P raca  społeczna — ref. kol. K. Pędow ski i J. Stopnicki,
6. Obozy jenieckie — ref. kol. L. Cohn,
7. Adwokaci w  gettach — ref. kol. L. Laskowski,
8. Pow stanie w arszaw skie — ref. kol. W. Sieroszewski.
W szelkie m ateria ły  należy nadsyłać bądź do R ady Adwokackiej w  W arszawie 

(Kom isja Księgi Pam iątkow ej), bądź bezpośrednio na ręce poszczególnych refe
ren tów  w  term inie do dnia 1 października 1957 roku.

6. REAKTYWOWANIE „PATRONATU“

Grono daw nych działaczy Tow arzystw a Opieki nad W ięźniami „P atronatu” 
zwróciło się do Stołecznej Rady Narodowej z w nioskiem  o ponow ne zarejestrow a
n ie  Tow arzystwa.

Towarzystwo Opieki nad W ięźniami „P atronat” pow stało w  1909 roku. Działal
ność Tow arzystw a zm ierzała z jednej strony  do niesienia pomocy m aterialnej w ięź
niom  i ich rodzinom, a z drugiej strony do prow adzenia w alki z przestępczością, do 
zapobiegania recydyw ie oraz do roztoczenia opieki nad dzieckiem  przestępczym  
i nad dziećmi więźniów w  celu uchronienia ich od złego w pływ u środowisk p rze
stępczych. Tow arzystwo zajmowało s ię  również działalnością wychowawczą, udzie
lało pomocy w  uzyskaniu zawodu czy pracy. K om isja p raw na „P atronatu“ podej
m ow ała się obrony oskarżonych, którzy n ie mieli możności zaangażow ania adwo
k a ta  z wyboru.

W okresie dwudziestolecia międzywojennego S tefania Sempołowska udzielała 
pomocy więźniom politycznym, szczególnie kom unistom , za pośrednictw em  Tow a
rzystw a „P atronat“.

Podobną ro lę ja k  S tefania Sem połowska w  Polsce odegrała w  Rosji Pieszkowa, 
żona Gorkiego. A kcja niesienia pomocy w ięźniom  politycznym  prowadzona przez 
Sem połowską i Pieszkową była w ynikiem  porozum ienia m iędzy Polskim  a Rosyj
sk im  Czerwonym  Krzyżem.

W okresie okupacji Tow arzystwo „P atrona t“ działało faktycznie do 1945 roku. 
Rozw iązane w  1941 roku, włączyło się  do RGO jako  dział Opieki nad  Więźniami, 
u trzym ując w  dalszym  ciągu popularną nazw ę „P atrona t“. W tym  okresie Tow a
rzystw o „P atronat“ odegrało szczególnie doniosłą rolę, dowożąc do zupełnie w y
głodzonych więzień w arszaw skich tłuszcze i w szelkie inne składniki odżywcze. S et
k i tysięcy paczek szło do więzień i obozów koncentracyjnych. Towarzystwo dosy- 
łało  do więzień lekarstw a, biblioteczki, pośredniczyło w  dostarczaniu  paczek więź
niom  od rodzin, udzielało pomocy rodzinom  więźniów  znajdu jącym  się w  ciężkich 
w arunkach . Ponadto Tow arzystwo zajm ow ało się pisaniem  podań do w ładz n ie
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mieckich, udzielaniem  pomocy p raw nej itp. Środki finansow e czerpało Tow arzy
stwo z ofiarności publicznej i z funduszów  RGO.

W ykonana została w tym  czasie olbrzym ia praca nad  ratow aniem  i n iesieniem  
pomocy osobom więzionym  przez w ładze niemieckie.

Po w ojnie „P atrona t“ istn iał do 1948 roku.
W niosek o reak tyw ow anie „P atronatu“ podpisali wszyscy w ybitniejsi jego dzia

łacze z okresu przedwojennego i z okresu okupacji: ostatn i prezes „P atrona tu“ K a
zimierz Rudnicki, kierow niczka działu opieki nad  więźniam i Irena Nowodworska, 
delegatka na P aw iak  w  powyższym okresie Danielewiczowa oraz kierow niczka b iu 
ra  „P atrona tu“ od 1911 r. W anda Gąsiorowska.

7. Z ŻYCIA IZB ADWOKACKICH

I z b a  w a r s z a w s k a

1. Na skutek  rezygnacji członka Rady adw . S tanisław a Rybczyńskiego z powo
du choroby — na stanow isko członka R ady został powołany adw. Zygm unt K ro - 
piwnicki.

2. Na sku tek  przejścia członka Rady adw. M ieczysława Dźbikowskiego n a  s ta 
nowisko sędziego Sądu Najwyższego — nastąp ił vacat jednego m iejsca w  składzie 
Rady Adwokackiej w  W arszawie.

3. W dniu  9 m arca 1957 r. w sali A udytorium  M axim um  U niw ersytetu  W ar
szawskiego odbyło się W alne Zgrom adzenie Izby Adwokackiej w  W arszawie.

W zebraniu  wzięło udział 842 Kolegów.
W w yniku uzupełniających wyborów zostali w ybrani:
a) n a  stanow isko członka Rady i zastępców członków Rady:

adw. Karol Pędowski adw. Tadeusz de Virion
„ Zdzisław Węgliński „ Witold Szulborski
„ Witold Bayer „ Jerzy Odyniec

b) n a  członków W ojewódzkiej Kom isji D yscyplinarnej:

łdw . Ryszard Csaky adw. Henryk Lenartowicz
„ Antoni Maciejko „ Adam Bień
„ Eugeniusz Modrzejewski „ Wacław Pęski
„ Bronisław Winnicki » Aleksander Lasocki
„ Ludwik Kołakowski „ Włodzimierz Goettel
„ Marian Sokołowski „ Antoni Pajdak
„ Ryszard Rżewski » Stanisław Fabijański
„ Jerzy Majewski >, Bożena Jabłońska
„ Władysław Witkowski „ Wiesław Łukawski
„ Juliusz Kloss .. Zygfryd Powalowski
„ Henryk Jarmusiewicz „ Wacław Klein
„ Lucjan Laskowski
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W alne Zgrom adzenie przyjęło w ykonanie budżetu  R ady za rok 1956, udzieliło 
Radzie Adwokackiej absolutorium  za okres od 1.IX .1956 r. do 31.XII.1956 r. i za
tw ierdziło budżet Rady na rok 1957.

Na potrzeby Izby ustalono składkę w wysokości 3°/o od obrotu, nie m niej jed 
nak  niż 52 zł.

I z b a  k a t o w i c k a

1. Dnia 17.11.1957 r. odbyło się w  sali Państw ow ej F ilharm onii Śląskiej w  K a
towicach W alne Zgrom adzenie członków W ojewódzkiej Izby Adwokackiej w  K a
towicach celem uchw alenia budżetu n a  rok 1957 oraz w ybrania K om isji D yscypli
narnej i delegatów  na Zjazd A dw okatury.

Podczas gdy dwa poprzednie W alne Zgrom adzenia, zwołane w  celu w yboru 
członków Rady Adwokackiej, n ie tylko cieszyły się  dużą frekw encją, a le  i ch a rak 
teryzow ały się  gorącą dyskusją, tym  razem  zainteresow anie kolegów Zebraniem  
było słabe, a liczba obecnych zaledwie osiągnęła w ym agane quorum .

2. R ada A dw okacka w  K atow icach n a  posiedzeniu w  dniu 2 m arca br. roz
strzygała szereg problem ów  nasuw ających się w  zw iązku z pracam i Rady i rozwo
jem  zespołów.

Ze względu na to, że kilku  kolegów w ystąpiło z zespołów adwokackich, a  pew na 
liczba adw okatów  zdradza ochotę do dalszych w ystąpień, Rada Adwocka w  K ato 
wicach w yjaśniła, że w ystąpienie adw okata z zespołu należy oceniać na rów ni 
z wypowiedzeniem pracy, wobec czego wypow iedzenie to pow inno być zgłoszone 
na 3 m iesiące naprzód. W cześniejsze w ystąpienie możliwe je s t tylko wówczas, gdy 
zebranie członków zespołu zwolni w ystępującego adw okata od obow iązku pono
szenia przez 3 m iesiące części kosztów  adm inistracyjnych przypadających n a  niego 
albo też gdy adw okat taki mim o w ystąpienia zobowiąże się do dalszego częściowe
go pokryw ania kosztów zespołu.

Rada A dw okacka zwróciła uwagę, że w myśl § 4 Tymczasowego regulam inu  
zesp. adw. członek zespołu adwokackiego pozostaje w stosunku zatrudnien ia do ze
społu adwokackiego.

I z b a  o l s z t y ń s k a

1. A d w o k a t u r a  O l s z t y ń s k a  w  n o w y c h  l o k a l a c h .  
Dzięki usilnym  staran iom  W ojewódzkiej Rady Adwokackiej w  O lsztynie oraz 
dzięki życzliwem u ustosunkow aniu się Prezydium  M iejskiej R ady Narodowej 
w  Olsztynie, z początkiem  bieżącego roku  zarów no Rada A dw okacka w  Olsztynie, 
ja k  i Zespoły Adwokackie N r 1 i 2 otrzym ały now e lokale, k tóre zapew nia ją im 
właściwy tok pracy oraz praw idłow ą obsługę p raw ną ludności.

Dotychczas Rada Adwokacka dysponow ała jednym  tylko pokojem, w  k tó rym  
pracował S ekretariat, przyjm ow ał in teresantów  D ziekan oraz dyżurow ali człon
kowie Rady; również w  tym  jedynym  pokoju odbyw ały się zebrania Rady.

Obecnie Rada otrzym ała dw a pokoje, k tó re  ze względu na sw ą pow ierzchnię 
użytkową zapew nią w łaściw e w arunki pracy.

Podobnie przedstaw iała się do niedaw na spraw a w  Zespołach N r 1 i 2. Obecnie 
mieszczą się one w  tym  sam ym  budynku co i R ada A dw okacka (ul. P a rty zan 
tów 87), przy czym Zespół Adwokacki N r 1 otrzym ał do dyspozycji 3 pokoje (daw 
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niej m iał tylko 2), a Zespół Adwokacki N r 2 też 3 pokoje, o dużej powierzchni 
użytkowej.

W tym  sam ym  budynku mieści się także Biuro Rozliczeń przy W ojewódzkiej 
Radzie Adwokackiej, a  ponadto ma tu  być stworzony (na m ałą skalę) klub, w  k tó 
rym  będą mogli spędzać wolne chwile zarówno koledzy z zespołów terenow ych 
(przyjeżdżający n s  spraw y do Olsztyna), jak  i koledzy z m iejscowych zespołów.

Nareszcie więc ciasnota lokalowa, k tó ra  tak  u trudn ia ła  pracę Rady i w łaściw ą 
działalność zespołów, przestała istnieć.

2. E c h a  Z w y c z a j n e g o  W a l n e g o  Z g r o m a d z e n i a  W o 
j e w ó d z k i e j  I z b y  A d w o k a c k i e j  w  O l s z t y n i e .  W dniu 
16 m arca 1957 roku odbyło się W alne Zgrom adzenie W ojewódzkiej Izby Adwo
kackiej w  Olsztynie, k tó re  obecnością swą zaszczycili: W iceprezes S ądu  W ojewódz
kiego w O lsztynie S tefan  K arbow ski oraz przedstaw iciel Z. P. P. w  osobie Wice
prezesa Sądu Wojewódzkiego w  O lsztynie Oswalda Sznepfa.

Odczuwało się b rak  przedstaw iciela P ro k u ra tu ry  W ojewódzkiej w  Olsztynie.
Z zagadnień mogących zainteresow ać Kolegów z innych Izb przedyskutow ane 

zostały dwie spraw y, k tóre od daw na nurtow ały  i n u rtu ją  nadal członków naszej 
Izby, a mianowicie:

1) spraw a em erytury  adw okatów ,
2) spraw a funduszu urlopowego.
Na niejednym  już zebraniu  Rady Adwokackiej i poszczególnych zespołów ad

wokackich w ielokrotnie dyskutow ano, w jak i sposób można by było rozwiązać tak  
w ażną dla wszystkich adw okatów  spraw ę jak  spraw a em erytury. M ateriały  dy
skusyjne w ykorzystał kol. adw. W łodzimierz M ajewski i na ich podstaw ie opraco
w ał p ro jek t regulam inu em erytalnego, k tó ry  w swej początkowej fazie został omó
wiony na zebraniu kierow ników  zespołów adw okackich z terenu  całego w oje
wództwa olsztyńskiego. Na zebraniu  tym  wyłoniono Komisję, k tórej powierzano 
bardziej szczegółowe opracowanie tego regulam inu przy uw zględnieniu nowych 
wniosków zgłoszonych przez poszczególnych Kolegów. Uzupełniony w  ten sposób 
p ro jek t przewidywał, że fundusz em ery talny  zostanie zebrany z w płat w  wyso
kości 50 zł, przekazyw anych co miesiąc przez w szystkich kolegów adw okatów , i że 
z funduszu tego będą w ypłacane stałe ren ty  tak  dla adw okatów  niezdolnych już 
do pracy  zawodowej, jak  też dla wdów po zm arłych Kolegach. W ysokość tych 
ren t zaprojektow ano w  wysokości 1000 — 1500 zł miesięcznie.

Po om ów ieniu tego p ro jek tu  na W alnym  Zgrom adzeniu, wszyscy Koledzy, k tó 
rzy brali udział w  dyskusji, opowiedzieli się za koniecznością szybkiego rozw iązania 
tego problem u, głosowali jednak  przeciwko uchw aleniu tego p ro jek tu  uw ażając, że 
fundusz em erytalny pow inien być stworzony przy Naczelnej Radzie A dwokackiej.

Dla zaakcentow ania jednak  konieczności przyjścia z pomocą Kolegom niezdol
nym  do pracy oraz wdowom po zm arłych adw okatach W alne Zgrom adzenie uchw a
liło, że z dniem  1 kw ietnia 1957 r. od w ynagrodzeń b ru tto  poszczególnych Kolegów 
będzie się potrącać l°/o od obrotu i w  ten sposób zostanie stworzony fundusz, k tó 
rym  będzie dysponowała Rada Adwokacka w  każdym  w ypadku, gdy zajdzie po
trzeba udzielenia pomocy bądź Kolegom niezdolnym  do pracy, bądź też wdowom 
po zm arłych adw okatach.

Jednocześnie W alne Zgrom adzenie zobowiązało Radę do opracowania p ro jek tu  
funduszu em erytalnego i przedstaw ienia go do dnia 1 lipca 1957 roku  Naczelnej 
Radzie Adwokackiej celem ew entualnego w prow adzenia na szczeblu centralnym .



N r 2 KRONIKA 95

D rugą spraw ą, k tó rą  zajm owało się W alne Zgrom adzenie, był problem  fun 
duszu urlopowego.

Dotychczas zagadnienie to było uregulow ane w ten sposób, że od obrotu (brutto) 
w szystkich członków Izby potrącano 5°/o na tzw. fundusz urlopowy i z funduszu 
tego każdy adw okat udający  się na urlop otrzym ywał b ru tto  2000 zł.

Taka organizacja om awianego funduszu okazała się jednak  niew łaściw a i d la
tego z dniem 1 lipca 1957 roku  ogólnoizbowy fundusz urlopow y zostanie zniesiony, 
natom iast fundusz urlopow y m a być nadal realizow any w sposób ustalony przez 
poszczególne zespoły adw okackie.

O rganizacja tego funduszu  w iąże się ściśle z zastępstw em  Kolegów udających 
się na urlop i z tego w zględu będzie bardziej w łaściwe, ażeby każdy zespół adw o
kacki rozw iązał to zagadnienie w  sposób najbardziej dla siebie odpowiedni.

Po w yczerpaniu porządku dziennego Walnego Zgrom adzenia odbyło się w spól
ne przyjęcie w  now ych lokalach R ady Adwokackiej i miejscowych zespołów adwo
kackich. S potkanie upłynęło  w  bardzo miłej atm osferze i doprowadziło do dalszego 
zbliżenia członków Izby.


